Call for Papers
International Seminar on Demographic Responses to Sudden Economic and Environmental Change
Kashiwa, Chiba, Japan, 21-23 May 2009
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography, in cooperation with Reitaku University, the Population Association of Japan, and the Centre for Economic Demography, Lund University

Deadline for submission of abstract: 1 November 2008. 

This seminar will examine the effects of sudden or unexpected economic or environmental change on the demographic behavior of individuals and families. Such change may be social, political, or economic in origin, stemming for example from financial crises, food price fluctuations, harvest failure, regime change, or war. Alternatively such change may be associated with natural disasters, stemming from tsunami, flooding, hurricanes, and earthquakes. Responses differ because while some changes were very rare and almost impossible to prepare for, others were common enough to plan for. We invite papers that examine how community, household, family and individual characteristics conditioned the effects of sudden external changes and led to demographic responses that varied not only across regions or communities, but within them as well.

A full announcement and description of this seminar is available at: http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call09.php
The IUSSP Scientific Panel on Historical Demography invites researchers in the field to submit a 200-word abstract (and if the author(s) wish, a complete manuscript, which must be unpublished) before 1 November 2008.
Submissions must be made online on the IUSSP website at: http://www.iussp.org/Activities/hisdem/submissions09/login.html
Abstracts and papers must be submitted in English only and the working language at the meeting is English. 

Applicants will be notified whether their paper has been accepted by 1 December 2008.
Participants must submit their complete paper by 20 April 2009. 

For further information, please contact Satomi Kurosu (skurosu@reitaku-u.ac.jp).



Veuillez faire circuler

Appel à communications
Séminaire international sur les réponses démographiques aux changements économiques et environnementaux soudains
Kashiwa, Chiba, Japan, 21-23 mai 2009
Organisé par le Comité scientifique de l’UIESP de démographie historique, en collaboration avec l’Université Reitaku, la Population Association of Japan, et le Centre for Economic Demography de l’Université de Lund

Date limite pour la soumission des résumés : 1er novembre 2008
Ce séminaire examinera les effets de changements économiques ou environnementaux soudains ou imprévus sur le comportement démographique des individus ou de leur famille. Ces changements peuvent avoir une origine sociale, politique ou économique, découlant par exemple de crises financières, de fluctuations des prix alimentaires, de mauvaises récoltes ou de guerres. Ils peuvent par ailleurs être liés à des catastrophes naturelles, tsunamis, inondations, ouragans ou tremblements de terre. Les réponses diffèrent selon qu’il s’agisse de changements très rares, auxquels il est presque impossible de se préparer, ou de changements plus courants pour lesquels il est possible de planifier. Seront particulièrement bienvenues les communications qui étudient comment les caractéristiques des communautés, des ménages, des familles et des individus conditionnent les effets de changements externes soudains et mènent à des réponses démographiques qui varient non seulement d’une région ou d’une communauté à une autre mais aussi au sein de chacune d’entre elles.

Une description complète en anglais de ce séminaire est accessible par Internet sur le lien suivant : http://www.iussp.org/Activities/hisdem/call09.php
Le Comité scientifique de l’UIESP de démographie historique invite les chercheurs dans ce domaine à soumettre un résumé de 200 mots en anglais (et, si l’auteur le souhaite, une communication complète, à condition que celle-ci n’ait pas fait l’objet d’une publication auparavant) avant le 1er novembre 2008.

Les soumissions doivent être effectuées en ligne sur le site de l’UIESP sur le lien : http://www.iussp.org/Activities/hisdem/submissions09/login.html
Les résumés et les communications complètes doivent être soumis en anglais et l’anglais sera la langue de travail à cette réunion. 

Les candidats seront informés de l’acceptation de leur proposition avant le 1er décembre 2008. 
Les participants devront soumettre leur communication complète avant le 20 avril 2008. 

Pour plus d’information, veuillez contacter Satomi Kurosu (skurosu@reitaku-u.ac.jp).
